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Bespreking tussen een d e l e g a t i e u i t de 
Raad voor Europese Zaken en de heer Jenkins, 

v o o r z i t t e r van de Europese Commissie, 
gehouden op dinsdag 4 oktober 1978 i n de 
Trêveszaal van 12.00 uur t o t 13.00 uur 

Aanwezig van Nederlandse kant: de m i n i s t e r s Van Aardenne, 
Andriessen, Van der Klaauw, De Koning, Van der Stee 
en Tuijnman en de s t a a t s s e c r e t a r i s s e n Beyen en 
Van der Mei, alsmede de heren Van Berckel (BZ) , 
Bergman (LV), Van Gorkom (BZ), Van de Graaf (AZ), 
Huibregtse (EZ), Van I t t e r s u m ( F i n ) , Lubbers (PVEG), 
Posthumus Meyjes (BZ), Merckelbach ( s e c r e t a r i s ) en 
Drabbe ( a d j u n c t - s e c r e t a r i s ) 

Van de kant van de Commissie: v o o r z i t t e r Jenkins en de heer 
T i c k e l l 

M i n i s t e r Van der Klaauw ve r o n t s c h u l d i g t de m i n i s t e r 
president en d e e l t na een woord van welkom mee dat men van 
Nederlandse kant zou w i l l e n spreken over de u i t b r e i d i n g van 
de Gemeenschappen, Lomé I I en het Europees Monetair S t e l s e l 
(EMS). 

De heer Jenkins denkt aan v i j f . onderwerpen: de b r i e f 
van de Franse president betreffende de i n s t e l l i n g van een com
missie van d r i e "wijzen", het Commissie-weekend i n Comblain-la-
Tour, het EMS, de u i t b r e i d i n g en het gemeenschappelijk land
bouwbeleid. I n verband met de afwezigheid van de min i s t e r 
president zouden eerst Lomé I I , de u i t b r e i d i n g en het land
bouwbeleid besproken kunnen worden en na de komst van de 
minister-president de overige onderwerpen. 

Mi n i s t e r Van der Klaauw stemt hiermee i n . 

• 

© NA, 2.02.05.02 (Arch. MR) (Nationaal Archief, Den Haag) inv.nr. 2592
http://resources.huygens.knaw.nl/europeseintegratie/doc/Z00402



Zeer Geheim - 2 - 4 oktober 1978 

Lomé I I 
M i n i s t e r Van der Klaauw merkt op dat de Nederlandse 

p o s i t i e ten aanzien van k w e s t i e s a l s de u i t b r e i d i n g van de 
conventie en de mensenrechten genoegzaam bekend i s . Hieraan 
v a l t weinig toe te voegen. Spreker zou gaarne de mening v e r 
nemen van de heer J e n k i n s over r e c e n t e ontwikkelingen b i j v o o r 
beeld met b e t r e k k i n g t o t Angola en Mozambique. 

De heer J e n k i n s antwoordt d a t e r z i c h s i n d s de 
o p e n i n g s c o n f e r e n t i e op 13/14 j u l i geen grote ontwikkelingen 
hebben voorgedaan. De standpunten z i j n neergelegd i n de 
speeches, d i e b i j d i e gelegenheid door e n e r z i j d s m i n i s t e r 
Genscher en a n d e r z i j d s m i n i s t e r P a t t e r s o n z i j n uitgesproken. 
Het doel van de Gemeenschap i s c o n s o l i d a t i e van Lomé I , t e r w i j 
de ACP-landen naar doorbraken s t r e v e n . Spreker meent dat Lome 
goed gewerkt h e e f t en d a t de nieuwe c o n v e n t i e een c o n s o l i d a t i e 
daarvan moet z i j n . M i n i s t e r P a t t e r s o n nam d u i d e l i j k e stand
punten i n tegen de z i j d e n s de Gemeenschap naar voren gebrachte 
wensen b e t r e f f e n d e de mensenrechten en t e n a a n z i e n van de 
kwestie van de i n v e s t e r i n g s b e s c h e r m i n g . Angola z a l mogelijk 
a l s waarnemer aan de onderhandelingen deelnemen. Mozambique 
zou d e z e l f d e i n t e n t i e s hebben. Het z i e t e r naar u i t dat deze 
twee landen op den duur aan de onderhandelingen z u l l e n gaan 
deelnemen. De Commissie h e e f t h i e r geen bezwaar tegen. Spreker 
r e f e r e e r t v e r v o l g e n s aan de v o o r s t e l l e n van b o n d s k a n s e l i e r 
Schmidt t i j d e n s d i e n s bezoek aan Zambia om koper i n de onder
handelingen i n te brengen. D i t i s een b e l a n g r i j k e zaak. De 
Commissie i s i n b e g i n s e l n i e t tegen. Z i j n v raag i s naar het 
Nederlandse standpunt t e r zake. 

M i n i s t e r Van der Klaauw antwoordt dat e r nog geen 
o f f i c i e e l Nederlands standpunt i s . 

M i n i s t e r Van Aardenne w i j s t op de onevenwichtige 
verhouding t u s s e n de Nederlandse b i j d r a g e aan h e t Europees 
Ontwikkelingsfonds en h e t aandeel van Nederland i n de aanbe
stedingen, d i e h i e r u i t v o o r t v l o e i e n . Volgens de s t a t i s t i e k e n 
wordt het F r a n s e aandeel i n de o r d e r s s t e e d s g r o t e r . De oor
zaken h i e r v a n z i j n n i e t d u i d e l i j k , maar e r zou naar een beter 
evenwicht gezocht moeten worden. 

De heer J e n k i n s v r a a g t of d i t een r e c e n t e ontwikke
l i n g i s geweest. 

M i n i s t e r Van Aardenne antwoordt dat het a l t i j d a l zo 
geweest i s , maar dat - i n d i e n e r n i e t s aan gedaan wordt - d i t 
n i e t z a l veranderen. 

De heer J e n k i n s zegt toe een en ander te z u l l e n 
l a t e n nagaan en inf o r m e e r t vervolgens naar het Nederlandse 
standpunt met b e t r e k k i n g t o t de mensenrechten. Spreker meent 
dat het zeer m o e i l i j k z a l z i j n om h i e r v o o r een r e g e l i n g i n een 
operatieve paragraaf neer te"leggen, maar ook een pre-ambulaire 
passage z a l t o t m o e i l i j k e onderhandelingen l e i d e n . 

M i n i s t e r Van der Klaauw antwoordt dat een operatieve 
paragraaf i n het l i c h t van de rede van de heer Patterson wel
l i c h t n i e t mogelijk l i j k t , maar dat een r e g e l i n g i n de pre
ambule zeker het minimum i s . Deze kwestie zou overigens beter 
en marge en n i e t i n open onderhandelingen besproken kunnen 
worden. „ 
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M i n i s t e r Van der Stee vraagt naar de v i s i e van 
de Commissie op de r e g e l i n g van de v i s r e c h t e n i n Lomé I I , 
mede gezien de problemen met het externe v i s s e r i j b e l e i d 
van de Gemeenschap. 

De heer Jenkins antwoordt dat de Lomé-landen 
a a n z i e n l i j k e visvoorraden hebben, maar dat de heer Patterson in 
de openingsconferentie heeft g e s t e l d , dat een regeling voor 
de v i s n i e t i n het kader van Lomé, maar i n het kader van de 
Verenigde Naties behandeld moet worden. De Commissie i s 
van mening dat Lomé I I een r e g e l i n g op het gebied van de 
v i s s e r i j moet bevatten. Zolang evenwel de externe v i s s e r i j 
problematiek n i e t wordt opgelost, z a l een r e g e l i n g ten op
zichte van derde landen m o e i l i j k t o t stand kunnen komen. 
Wat b e t r e f t de v i s s e r i j p r o b l e m a t i e k z e l f , acht spreker een 
r e d e l i j k e kans (30 a 40%) aanwezig, dat men er deze h e r f s t 
u i t zou komen. I n de zomer was h i e r i n verband met de ver
kiezingen i n het VK nog geen u i t z i c h t op. Het f e i t van de 
verkiezingen z a l nu geen r o l meer kunnen spelen. Overigens 
moet b e t w i j f e l d worden of een bespreking van d i t onderwerp 
i n de Algemene Raad of de Europese Raad i n december de j u i s t e 
aanpak zou z i j n . 

M i n i s t e r Van der Stee spreekt eenzelfde t w i j f e l u i t 
en s t e l t voor d i t onderwerp verder b i j de lunch te bespreken. 

Terugkomende op de vraag van de heer Jenkins b e t r e f 
fende het opnemen van koper i n de Lomé-onderhandelingen, 
merkt m i n i s t e r Van Aardenne op dat er geen o f f i c i e e l v o o r s t e l 
terzake door de Bondsrepubliek i s gedaan. Aan Nederlandse kant 
i s de vraag gerezen of minerale produkten z i c h lenen voor op
neming i n het stabex-systeem. De kwestie h e e f t a l l e aandacht, 
maar t o t dusverre i s er nog geen o f f i c i e e l Nederlands stand
punt. 

M i n i s t e r De Koning vraagt wat de p o s i t i e van de 
Commissie i s ten aanzien van de a k t i e ten behoeve van de n i e t -
geassocieerde landen p a r a l l e l aan Lomé I I , waarover Nederland 
i n de Raad van 28 j u n i een v e r k l a r i n g h e e f t afgelegd. 

De heer Jenkins i s van mening dat er meer gedaan 
moet worden voor de niet-geassocieerde landen. B i j de hulp 
aan niet-geassocieerde landen speelt overigens een aantal 
problemen, onder meer i n het kader van de concertatieproce-
dure tussen Raad en Parlement. Van de lopende c o n c e r t a t i e -
procedures l i j k t deze evenwel de beste kansen te hebben op 
een goede afloop. 

M i n i s t e r Van der Klaauw merkt op dat i n de Tweede 
Kamer erop i s aangedrongen i n t e stemmen met het v o o r s t e l 
van de Commissie t o t budgettering van het Europees Ontwikke
lingsfonds (EOF) en dat om deze reden Lomé I I n i e t als een 
gemengde overeenkomst doch a l s een zuiver Gemeenschapsakkoord 
moet worden afgesloten. Een vraag i s dan of ondertekening 
alleen door de Gemeenschap of daarnaast ook door de l i d s t a t e n 
moet plaatsvinden. 

De heer Jenkins antwoordt dat h i j over deze kwestie 
geen d u i d e l i j k e gedachten heeft. Het gaat om een p o l i t i e k 
b e l a n g r i j k e gebeurtenis en r a t i f i c a t i e door de l i d s t a t e n zou 
daarom n i e t noodzakelijk u i t g e s l o t e n behoeven te worden. Het 
andere geval zou de Commissie n a t u u r l i j k verwelkomen. Voor 
de Commissie i s de inhoud van Lomé I I echter het b e l a n g r i j k s t e . 


